

Français en page 3

History of Metlakatla, Alaska

Sm Łoodm 'Nüüsm - Mique'l Dangeli

Metlakatla, Alaska, was founded in 1887 by eight hundred and twenty-three Ts'msyen people who decided to leave their territory in British Columbia (BC), Canada, to start a new community in Alaska where they could provide a better future for their people. The catalyst for their decision was a verdict handed down by Chief Justice Matthew Begbie in August of 1886 that denied their claim to a parcel of land in their village of Metlakatla, BC, known as Mission Point. Lay missionary William Duncan lived and worked among the Ts'msyen since 1857. He assisted with their land claims as a part of his effort to inhibit the Church Missionary Society of England (CMS) from removing him from his post. Due to Duncan's incomplete training, the CMS sent Bishop William Ridley to Metlakatla, BC to be his superior in 1879. He was unwilling to concede his authority, and Ridley dismissed him in 1882 (Murray, 1985, p. 147). In a final attempt to regain his authority, Duncan accompanied three Ts'msyen chiefs to Ottawa to meet with Prime Minister John A. MacDonald about their ownership of the land that Ridley, under the authority of the CMS, was now overseeing (Tennant, 1990,

p. 55). This was the start of a legal battle that played out in the courts of Victoria, BC during which Ts'msyen leader David Leask, who was a school teacher, church elder, and served as secretary for the Metlakatla's village council, wrote to Israel Powell, who was then Superintendent for Indian Affairs in BC, where he stated: "We were not told by our forefathers that they had sold their land to the Government and therefore we cannot surrender it." (Leask, 4, 1883). Three years later, Chief Justice Begbie's verdict both supported the CMS's takeover of Metlakatla, BC and denied the Ts'msyen their land claim (Murray, 1985, pp. 184 - 187). This led to their difficult decision to leave their homes, businesses, and, in many cases, family members to move together to Alaska to pursue their land rights in the United States.

The Ts'msyen have an ancient history of trade, fishing, and land usage in Alaska documented by the many place names in their language – Sm'algyax – for coves, inlets, bays, beaches, and other important geographical features as far North as Yakutat (Lang, 2003). This knowledge was maintained and passed down by Ts'msyen oral historians: Solomon Guthrie, Buddy Lang, Tom Lang Sr., Ira Booth, Russell Hayward, Frank Hayward, and others who have passed on. The long-standing presence of Ts'msyen people in Alaska, as

Remembering Geneva in the colonial world

some of the original inhabitants of this area, also make up a significant part of the living archive of oral histories, songs, dances, and other exchanges with neighboring tribes such as the Tlingit and Haida. Their relationship with the Tlingit tribe in particular, contributed to their decision to select Annette Island as the location to build Metlakatla, Alaska. According to Ts'msyen orator and historian Alfred "Blit" Eaton (1910-1998), the Ts'msyen men who were responsible for choosing the location for the new community, which included David Leask, his son William Leask, John Tait, Edward Benson, Adam Gordon, and Fred Ridley, were directed to Annette Island by a Tlingit man known as "Chief Johnson." William Leask shared with Blit and others that they encountered Chief Johnson as their canoe was entering the waters of Annette Bay. In Blit's account, he stated that Chief Johnson "said don't go any further, this is the best place (Eaton, 1984)." Annette Island's sheltered bay, sandy beaches, freshwater reserve, waterfall, an abundance of salmon, and a plethora of seafood convinced them to take Chief Johnson's advice. The mass movement of eight hundred and twenty-three Ts'msyen by traditional carved dug-out red cedar canoes and modern steamships from British Columbia to Alaska soon followed. They named their community "New Metlakahtla" and the point of land where their first canoes landed Ts'uuwaanhuu (Village Point). It remains an important historical location for the Ts'msyen people from Metlakatla, Alaska. Every year since

1887, the community of Metlakatla, Alaska commemorates their ancestors' historic journey with a Founder's Day Celebration on August 7th on grounds near Ts'uuwaanhuu.

Although the Ts'msyen were unsuccessful in securing land rights in Canada, they succeeded in establishing unprecedented land and fishing rights in the US. Through strategic and forward-thinking negotiations by Metlakatla, Alaska's first tribal council members, and with the support of Duncan, their land rights were established under an Act of Congress, under President Grover Cleveland, on March 3, 1891, declaring all 86,000 acres of land composing Annette Island, and smaller islands around it, the Annette Islands Indian Reserve.

Ts'msyen leaders in Metlakatla, Alaska were steadfast in their pursuit to build upon their land rights with the US government and on April 28th, 1916, in a presidential decree made by President Woodrow Wilson, they successfully secured the rights to 3,000 feet of ocean extending out from the circumference of their islands to be used exclusively for fishing and other seafood harvesting by their tribal members. With its own constitution, Metlakatla is a sovereign community governed entirely by the Metlakatla Indian Community (MIC) tribal council, which is elected by enrolled members. MIC has jurisdiction over all the lands and waters included in the Annette Island Indian Reserve as described in Congressional Acts of 1891 and 1916 and retain the ability to secure more territory if

desired, as stated in the first Article of their constitution.

Today, the community of Metlakatla, Alaska, located on Annette Islands Indian Reserve, remains the only Indian Reserve in the State of Alaska. MIC refused to cede these rights when asked to do so under the Alaska Native Claims Settlement Act in 1971. Their rights are also unique in comparison to those of their Canadian relatives. All the Ts'msyen communities in Canada - including Metlakatla, BC – are still going through the lengthy and arduous treaty negotiation process. Thus, the Ts'msyen of Metlakatla, Alaska, are the only community of their entire tribe that has settled their land rights.

Publications concerning the history of Metlakatla, Alaska are plagued by many misrepresentations, much of which reflects the authors' agendas more than the events as they occurred (Neylan, 2003). One that is particularly dominant is that Duncan was the driving force behind their decision to leave, the creation of their community and that the Ts'msyen had no decision-making power. This colonial narrative could not be further from the truth known by Ts'msyen people. While Duncan did help secure opportunities for them to speak to government officials – which was typical of race relations of the time – Ts'msyen did, and always will, speak for themselves. Their knowledge and preexisting use of the land and waterways formed the basis for their rights in the US as the Annette Island Indian Reserve. The lack of land and other rights suffered today by their relative in Canada

is evidence that the decision made by eight hundred and twenty-three Ts'msyen people who founded Metlakatla, Alaska, was indeed the best decision they could have made for their people. Nearly one hundred and thirty-seven years later, generations of their descendants continue to benefit from their brilliance, fortitude, and perseverance.

Histoire de Metlakatla, Alaska

Sm Łoodm 'Nüüsm – Mique'l Dangeli

Metlakatla, Alaska, est fondée en 1887 par huit cent vingt-trois Ts'msyen qui décident de quitter leur territoire en Colombie-Britannique (BC), au Canada, pour fonder une nouvelle communauté en Alaska où ils pourront offrir un meilleur avenir à leur peuple. Cette décision est prise suite au verdict rendu par le juge en chef Matthew Begbie en août 1886, qui rejette leur revendication d'un droit foncier sur une parcelle de terre dans leur village de Metlakatla, en Colombie-Britannique, connue sous le nom de Mission Point. Le missionnaire laïc William Duncan vit et travaille parmi les Ts'msyen depuis 1857. Il les aide à revendiquer des terres en même temps qu'il essaie d'empêcher la Church Missionary Society of England (CMS) de le démettre de ses fonctions. En raison de la formation incomplète de Duncan, la CMS envoie l'évêque William Ridley à Metlakatla (BC) pour être son

supérieur en 1879. Duncan ne voulant pas céder son autorité, Ridley le démet de ses fonctions en 1882 (Murray, 1985, p. 147). Dans une dernière tentative de retrouver son autorité, Duncan accompagne trois chefs Ts'msyen à Ottawa pour rencontrer le premier ministre John A. MacDonald au sujet de leur propriété que Ridley, sous l'autorité de la CMS, supervise désormais (Tennant, 1990, p. 55). C'est le début d'une bataille juridique qui se déroule devant les tribunaux de Victoria, en Colombie-Britannique, au cours de laquelle le chef ts'msyen David Leask, qui était instituteur, ancien de l'église et secrétaire du conseil du village de Metlakatla, écrit à Israel Powell, alors surintendant des affaires indiennes en Colombie-Britannique. Dans ce courrier il déclare : « Nos ancêtres ne nous ont pas dit qu'ils avaient vendu leurs terres au gouvernement et nous ne pouvons donc pas les céder. » (Leask, 4, 1883). Trois ans plus tard, le verdict du juge en chef Begbie soutient à la fois la prise de contrôle de Metlakatla (BC) par la CMS et refuse aux Ts'msyen leurs revendications territoriales (Murray, 1985, pp. 184-187). C'est ainsi qu'ils prennent la décision difficile de quitter leurs maisons, leurs entreprises et, dans de nombreux cas, des membres de leur famille pour se rendre ensemble en Alaska afin de faire valoir leurs droits fonciers aux États-Unis.

Les Ts'msyen ont une histoire ancienne de commerce, de pêche et d'utilisation des terres en Alaska, documentée par les nombreux noms de lieux dans leur langue – le Sm'algyax – pour des criques,

des bras de mer, des baies, des plages et d'autres caractéristiques géographiques importantes jusqu'à Yakutat dans le nord (Lang, 2003). Ces connaissances ont été conservées et transmises par les historiens oraux ts'msyen : Solomon Guthrie, Buddy Lang, Tom Lang Senior, Ira Booth, Russell Hayward, Frank Hayward et d'autres qui nous ont quittés. La présence de longue date des Ts'msyen en Alaska, en tant que premiers habitants de cette région, constitue également une part importante des archives vivantes d'histoires orales, de chants, de danses et d'autres échanges avec les tribus voisines telles que les Tlingit et les Haïda. Leurs relations avec les Tlingit en particulier, contribuent à leur décision de choisir l'île d'Annette comme lieu de construction de Metlakatla, en Alaska. Selon l'orateur et historien ts'msyen Alfred "Blit" Eaton (1910-1998), les hommes Ts'msyen, dont David Leask, son fils William Leask, John Tait, Edward Benson, Adam Gordon et Fred Ridley, qui étaient chargés de choisir l'emplacement de la nouvelle communauté, sont dirigés vers l'île d'Annette par un Tlingit connu sous le nom de "chef Johnson". William Leask raconte à Blit, ainsi qu'à d'autres personnes, qu'ils ont rencontré le chef Johnson alors que leur canoë pénétrait dans les eaux de la baie d'Annette. Selon le récit de Blit, le chef Johnson "a dit de ne pas aller plus loin, c'est le meilleur endroit (Eaton, 1984)". La baie abritée de l'île d'Annette avec ses plages de sable, sa réserve d'eau douce, sa chute d'eau, l'abondance de saumons et de fruits de

mer les convainquent de suivre le conseil du chef Johnson. Le déplacement massif de 823 Ts'msyen en canoës traditionnels sculptés en thuyas géants (*Thuja plicata*) et en bateaux à vapeur modernes, de la Colombie-Britannique vers l'Alaska, suit peu de temps après. Ils baptisent leur communauté "New Metlakahtla" et la pointe de terre où leurs premiers canoës ont accosté Ts'uuwaanhuu (Village Point). Cet endroit reste un lieu historique important pour le peuple Ts'msyen de Metlakatla, en Alaska. Chaque année depuis 1887, la communauté de Metlakatla, en Alaska, commémore le voyage historique de ses ancêtres en célébrant le jour de la Fondation, le 7 août, sur les terres situées près de Ts'uuwaanhuu.

Bien que les Ts'msyen n'aient pas réussi à obtenir des droits fonciers au Canada, ils ont réussi à établir des droits fonciers et de pêche sans précédent aux États-Unis. Grâce à des négociations stratégiques et avant-gardistes menées par les premiers membres d'un conseil tribal en Alaska, soit celui de Metlakatla, et avec le soutien de Duncan, leurs droits fonciers ont été établis par une loi du Congrès, sous la présidence de Grover Cleveland, le 3 mars 1891. Cette loi déclare l'ensemble des 86 000 hectares de terres composant l'île d'Annette et les îles plus petites qui l'entourent, la réserve indienne des îles d'Annette.

Les dirigeants Ts'msyen de Metlakatla, en Alaska, n'ont pas ménagé leurs efforts pour faire valoir ces droits fonciers auprès du gouvernement américain. Le 28 avril

1916, par un décret présidentiel du président Woodrow Wilson, ils ont obtenu et sécurisé leurs droits de disposer de 3 000 pieds d'océan (l'équivalent de 914 mètres) s'étendant à partir de la circonférence de leurs îles, à utiliser exclusivement pour la pêche et la récolte de fruits de mer par les membres de leur communauté. Dotée de sa propre constitution, Metlakatla est une communauté souveraine entièrement gouvernée par le conseil tribal de la Communauté Indienne de Metlakatla (MIC), élu par les membres inscrits. La MIC a compétence sur toutes les terres et les eaux incluses dans la réserve indienne des îles d'Annette, telle que décrite dans les lois du Congrès de 1891 et 1916, et conserve la capacité d'obtenir davantage de territoire si elle le souhaite, comme le stipule le premier article de sa constitution.

Aujourd'hui, la communauté de Metlakatla, en Alaska, située dans la réserve indienne des îles d'Annette, reste la seule réserve indienne de l'État d'Alaska. La MIC a refusé de céder ces droits lorsque cela lui a été demandé dans le cadre de l'Alaska Native Claims Settlement Act (loi sur le règlement des revendications des autochtones de l'Alaska) en 1971. Leurs droits sont également uniques par rapport à ceux de leurs parents canadiens. Toutes les communautés ts'msyen du Canada – y compris celle de Metlakatla, en Colombie-Britannique – sont encore en train de suivre le long et difficile processus de négociation des traités. Les Ts'msyen de Metlakatla en Alaska sont donc la seule

communauté à avoir réglé ses droits fonciers.

Les publications concernant l'histoire de Metlakatla, en Alaska, sont entachées de nombreuses déformations, dont la plupart reflètent davantage l'agenda des auteurs que les événements tels qu'ils se sont produits (Neylan, 2003). L'une d'entre elles est particulièrement dominante : Duncan a été le moteur de leur décision de partir et de la création de leur communauté, et les Ts'msyen n'ont eu aucun pouvoir de décision. Ce récit colonial ne pourrait être plus éloigné de la vérité connue par les Ts'msyen. Bien que Duncan ait contribué à leur donner la possibilité de s'adresser aux représentants du gouvernement – ce qui était typique des relations raciales de

l'époque – les Ts'msyen parlaient et parleront toujours en leur nom propre. Leur connaissance et leur utilisation préexistante de la terre et des cours d'eau ont constitué la base de leurs droits fonciers aux États-Unis, soit la réserve indienne des îles d'Annette. L'absence de droits fonciers et d'autres droits dont sont dépourvu aujourd'hui leurs parents au Canada prouve que la décision prise par les huit cent vingt-trois Ts'msyen qui ont fondé Metlakatla, en Alaska, était effectivement la meilleure décision qu'ils pouvaient prendre pour leur peuple. Près de 137 ans plus tard, des générations de leurs descendants continuent de bénéficier de leur intelligence, de leur force d'âme et de leur persévérance.

Bibliography / Bibliographie :

Eaton, Alfred "Blit," Oral History Recording, Metlakatla, AK, 1984.

Murray, Peter. *The Devil and Mr. Duncan: a History of the Two Metlakatlas*. Victoria, BC: Sono Nis Press, 1985.

Leask, David, Secretary of Metlakatla Village Council, to I.W. Powell, Superintendent for Indian Affairs in BC, 30 November 1883, LAV, RG 10, vol. 3606, file 2959.

Tennant, Paul, *Aboriginal People and Politics: The Indian Land Question in British Columbia, 1849-1989*. Vancouver: UBC Press, 1990.

Lang, Harry "Buddy." Personal Interview. Sitka, AK., 26 July, 2003.

Neylan, Susan, "Chose your Flag:" Perspectives on Tsimshian Migration from Metlakatla, British Columbia to New Metlakatla, Alaska 1887," in *New Histories for Old: Changing Perspectives on Canada's Native Past*. Edited by Ted Binnema and Susan Neylan. Vancouver: University of British Columbia Press, 2007, 196-219.

About Sm Łoodm 'Nüüsm - Dr. Mique'l Dangeli

Sm Łoodm 'Nüüsm - Dr. Mique'l Dangeli is of the Ts'msyen Nation of Metlakatla, Alaska. She is a leader of the Hayetsk Dancers and an Assistant Professor of Art History, Indigenous Arts, in the Department of Art History and Visual Culture at the University of Victoria. Mique'l was recently awarded the Terra Foundation Visiting Professor of First Nations Art at the University of Sydney for the 2024-2025 academic year to expand upon her work in art history, language revitalization, sovereignty, and dance.

À propos de Sm Łoodm 'Nüüsm - Dr. Mique'l Dangeli

Sm Łoodm 'Nüüsm - Dr. Mique'l Dangeli fait partie de la nation Ts'msyen de Metlakatla, en Alaska. Elle est une meneuse des Hayetsk Dancers et professeure adjointe d'histoire de l'art, arts autochtones, au département d'histoire de l'art et de culture visuelle de l'Université de Victoria. Mique'l a récemment reçu le titre de Terra Foundation Visiting Professor of First Nations Art à l'Université de Sydney pour l'année universitaire 2024-2025 afin de développer son travail sur l'histoire de l'art, la revitalisation des langues, la souveraineté et la danse.

